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N I E U W S

‘Sigarettendrones’ moeten rookprobleem UvA 
oplossen’, kopte een nieuwsbericht dat ik twee 
weken geleden tegenkwam op Facebook. In 
het deel van mijn brein dat ik heb gereserveerd 
voor trauma’s en koortsdromen omtrent 
slimme camera’s en andere potentieel totali-
taire tech-fenomenen, gingen alle alarmbellen 
rinkelen. Met verhoogde hartslag las ik verder.
‘De UvA start met een proef waarbij intelligente 
drones worden ingezet om het rookverbod 
op de campus kracht bij te zetten. De drones 
detecteren sigarettenrook en kunnen op 
basis van actuele windmetingen, geo-fencing 
technologie en gezichtsherkenning bepalen 
waar en bij welk target de rook precies vandaan 
komt. De proef is onderdeel van een grotere 
campagne van de UvA om het roken op de 
campus uit te bannen.’
Mijn furieuze tweet stond al klaar; de 
vlammende column had ik in gedachten al 
geschreven – tot mijn oog viel op de plaatsings-
datum van het UvA-bericht: 1 april.
Een mengeling van opluchting, schaamte, en 
recalcitrantie overviel me. Opluchting, dat het 
nep was, van die sigarettendrones. Schaamte, 
dat ik me door de communicatieafdeling van 
de UvA bij de (toch behoorlijk gestudeerde) 
neus had laten nemen. Maar er was dus ook 
een pedant stemmetje in mijn hoofd dat opmerkte dat het weliswaar een grap was, ditmaal, maar toch: 
‘Het had waar kúnnen zijn!’ Niets menselijks is mij vreemd, zo blijkt maar weer.
Toch even ter verdediging van dat stemmetje. Sigarettendrones passen prima in het rijtje van classroom-
scanners, surveillancewebcams en andere technologische controletoepassingen die we de afgelopen 
jaren binnen en buiten de universiteit zijn tegengekomen. En met een beetje gevoel voor drama (en dat 
heb ik) zou je kunnen zeggen dat ze tevens uitstekend aansluiten op een trend van ‘Healthy Universi-
ty’-initiatieven, wrevel over sigarenrook op een schilderij in het Academiegebouw, en de afkondiging van 

een campusbreed rookverbod drie jaar geleden.
Dat verbod handhaven universiteiten overigens op last van 
de overheid, die roken in toenemende mate in de ban doet. 
In februari plaatsten onze zorgministers, zorgverzekeraars, 
gemeenten en gezondheidsdiensten nog hun handtekening 
onder het ‘Gezond en Actief Leven Akkoord’. Daarmee 
zetten ze een tandje bij na de eerdere lancering van het 
‘Nationaal Preventieakkoord’.
Een van de doelen: het bereiken van een ‘rookvrije gene-
ratie’ in 2040. Per 1 april gingen daartoe de accijnzen op 
rookwaren opnieuw omhoog: een pakje sigaretten kost nu 
gemiddeld €9; shag €14. Wie hoopt dat ook dit een datum-
gerelateerd gebbetje is, zal het lachen snel vergaan: op het 
ministerie doet men niet aan grappen. 
Zelf rook ik niet, maar ik moet toegeven: telkens als ik het 
woord ‘Preventieakkoord’ hoor, voel ik een haast onweer-
staanbare neiging om vandaag nog te beginnen.
Begrijp me niet verkeerd: ik vind het goed wanneer de staat 
zich inspant om een gezondere leefomgeving te creëren, 
om te voorkomen dat mensen verslaafd raken aan drank en 
drugs, en om het makkelijker en goedkoper te maken om 
gezond te eten en lekker te bewegen.

Nog liever zou ik zien dat we de wereld überhaupt iets minder kut inrichten (ik weet dat dit veel 
gevraagd is) zodat mensen zich niet langer genoodzaakt voelen om hun geesten te verdoven met 
allerhande middelen die het leven tijdelijk wat draaglijker maken: dat we niemand laten leven in 
armoede met alle stress die daarmee gepaard gaat; dat we een einde maken aan onze obsessie met 
productiviteitsgroei en de gekmakende ratrace die daarbij hoort; dat we onszelf bevrijden van dogma’s 
en ideaalbeelden die ons constant het gevoel geven tekort te schieten.
In dit verband biedt schrijver en publicist Marian Donner een interessant perspectief. Met haar Zelfver-
woestingsboek schreef ze een verfrissende tegenhanger van alle zelfhulpboeken – én cursussen én TED 
Talks én overheidscampagnes – die ons aansporen om een betere versie van onszelf te worden. Een 
succesvollere, gelukkigere, positievere, en, jawel, gezondere versie van onszelf. Juist zulke opgelegde 
idealen, zo stelt Donner, bezorgen ons al die burn-outs en depressies. 
En dus roept ze ons op ‘om strengheid te vervangen door vergevingsgezindheid, om te falen, ongezond 
en lelijk te zijn, om af te wijken van de norm, en zo een systeem te ondermijnen dat ons allemaal naar 
beneden haalt. Door te stinken, drinken, bloeden, branden en dansen!’ 
Vanuit dit oogpunt ziet het opsteken van een rokertje er plotseling uit als een welkome daad van verzet.
Van mij hoeft er geen rookvrije generatie te komen. Een verslavingsvrije generatie – of iets wat daar 
een beetje bij in de buurt komt – is goed genoeg. Laat mensen van welke generatie dan ook voor de rest 
lekker zelf bepalen wat voor verhouding ze willen tussen gezondheid en genot, tussen matigheid en 
liederlijkheid, tussen pompen in de sportschool en slempen op de dixo. Santé!

Josette Daemen is promovendus aan het Instituut Politieke Wetenschap van Universiteit Leiden

Opeens voelde ik de 
onweerstaanbare neiging
om te beginnen met roken

C O L U M N  |  J O S E T T E  D A E M E N

‘ Van mij hoeft 
er geen rook-
vrije generatie 
te komen. Een 
verslavingsvrije 
is goed genoeg’

Zowel de universiteitsraad als het college 
van bestuur vinden het onterecht dat 
internationale studenten door de politiek 
als probleem worden gezien. ‘Leiden blijft 
uitstralen dat ze van harte welkom zijn.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

F O T O  M A R C  D E  H A A N

Internationals zijn ‘disproportioneel doelwit’

De faculteit Geesteswetenschappen kan 
twintig extra universitair docenten 
aannemen om de werkdruk omlaag te 
brengen.

D O O R  S E B A S T I A A N  V A N  L O O S B R O E K

De faculteit krijgt het geld vanuit het zoge-
noemde sectorplan SSH (Social Sciences and 
Humanities). Dat is een plan van de overheid 
om de geesteswetenschappen en sociale weten-
schappen structureel extra geld te geven. Dat 
geld is primair bedoeld voor het aanstellen van 
universitair docenten.
‘We hebben positief advies gekregen om twin-
tig UD’s (universitair docenten, red.) extra aan 
te nemen’, zei decaan Mark Rutgers onlangs tij-
dens de faculteitsraadsvergadering. ‘Dat is veel 
en dat zal ons echt helpen de werklast te ver-
minderen. Ik zie het als een erg positief signaal 
naar de geesteswetenschappen.’
Dat positieve advies komt van de Nationale 
Commissie Sectorplannen en is aangeboden 
aan minister van Onderwijs Robbert Dijkgraaf. 
Die heeft dinsdag in een Kamerbrief laten we-
ten dat hij het advies ‘betreffende de verdeling 
van de toekenning van de middelen op basis 
van de ingediende sectorplannen’ overneemt 
en de middelen voor de sectorplannen van in 
totaal structureel 200 miljoen euro ‘geheel toe-
kent’. 
Dat bedrag wordt overigens verdeeld over al-
le vier domeinen: de sociale en geestesweten-
schappen, de bèta’s, techniek en medische en 
gezondheidswetenschappen.
Met de extra docenten hoopt de faculteit Gees-
teswetenschappen de onderwijslast terug te 
dringen en meer ruimte te laten ontstaan voor 
onderzoek. Het aanstellen van meer personeel 
moet ervoor zorgen dat ‘wat nu drie mensen 
doen, straks door vier mensen wordt gedaan’, 
zei Rutgers in mei vorig jaar. 
Wel is het aantal van twintig UD’s waarover 
nu wordt gesproken minder dan het aantal 
dat Rutgers afgelopen juli noemde. ‘Pin me er 
niet op vast, maar we gaan er in principe van-
uit dat we 22 tot 27 UD’s kunnen aannemen’, zei 
hij toen. 
Hoe het geld precies over de opleidingen wordt 
verdeeld, is nog niet duidelijk. Wel schrijft mi-
nister Dijkgraaf in de Kamerbrief dat de Natio-
nale Commissie Sectorplannen ‘speciale waar-
dering uitspreekt voor het sectorplan Talen & 
Culturen’, waarin extra wordt geïnvesteerd in 
de moderne (school)talen en wordt ingezet op 
vernieuwing van het onderwijs en een betere 
toegang tot de lerarenopleidingen. 
Zo wordt er volgens de minister ‘toegewerkt 
naar een gezamenlijk landelijk (bachelor)pro-
gramma per taal voor de tekortvakken Frans 
en Duits en versterking van de samenwerking 
tussen de opleidingen Nederlandse taal en cul-
tuur’. Zo kan ‘de kwaliteit van deze opleidingen 
worden verbeterd, en wordt geborgd dat er vol-
doende taalspecifiek aanbod beschikbaar blijft’. 
Ook hoopt de minister dat het ‘een substanti-
eel groter potentieel aan bachelor- en master-
studenten’ oplevert, en daarmee ook een toena-
me van leraren Nederlands, Duits en Frans. Het 
is echter aan de instellingen zelf ‘om hier ver-
der over in gesprek te gaan met alle betrokke-
nen en hier invulling aan te geven’. 
Decaan Rutgers wilde de raad nog wel meege-
ven dat hij ‘niet erg blij is’ met hoe het proces 
rondom het verkrijgen van het geld is verlo-
pen. ‘Er was veel geheimzinnigheid omheen.’ 
Zo bleef lange tijd onduidelijk wat de criteria 
en randvoorwaarden zouden worden.
De faculteitsraad was ook ontevreden over die 
schimmigheid en vond dat het bestuur tijdens 
het proces meer met de raad had moeten delen. 
‘We voelen ons genegeerd’, zei raadslid Jan Sleu-
tels. ‘Dat doet pijn.’

‘I n de media en de politiek wordt het beeld 
geschetst dat internationale studenten voor 
een crisis in het hoger onderwijs zorgen’, zei 
Ella Picavet van studentenpartij DSP tijdens 

de universiteitsraadsvergadering tegen het college van 
bestuur. ‘We zijn daar zeer van geschrokken.’
Jarenlang is er namelijk door de politiek aangedrongen 
op juist meer internationalisering op de universiteiten, 
aldus Picavet. Nu blijkt dat problemen te veroorzaken 
op het gebied van facilitering en huisvesting, en het zijn 
de internationals die het moeten ontgelden. Zo deed het 
kabinet in december een oproep om tijdelijk te stoppen 
met het actief werven van studenten in het buitenland, 
en wordt er gedacht over een numerus fixus specifiek 

voor Engelstalige specialisaties van studies.
‘Internationale studenten zijn disproportioneel doelwit, 
terwijl de verantwoordelijkheid voor een duurzaam 
internationaliseringsbeleid bij de universiteiten en de 
overheid zelf ligt’, schrijft de partij in een rondvraag 
aan het college. ‘Het is een crisis van beleid, geen crisis 
veroorzaakt door internationale studenten’, voegde 
Picavet daar tijdens de vergadering nog aan toe.
Collegevoorzitter Annetje Ottow was het met haar eens 
dat de internationals onterecht in het verdomhoekje 
zitten. ‘Het college waardeert onze internationale 
gemeenschap enorm’, zei Ottow. ‘We doen er alles aan 
om voor hen te staan. De politieke discussie roept een 
heel vervelend beeld op bij internationale studenten, 
dat begrijpen we maar al te goed. Leiden blijft uitstralen 
dat deze studenten van harte welkom zijn.’
Wat het Haagse beleid precies gaat worden is echter nog 
niet bekend, aldus Ottow. ‘De status is onduidelijk.’ 
Het is namelijk nog steeds wachten op de brief van 
minister Dijkgraaf van Onderwijs over internationali-
sering in het hoger onderwijs. Dijkgraaf zou die brief in 
maart naar de Kamer sturen, maar de minister ‘verwacht 
dat nu uiterlijk in mei te doen’. De reden voor het uitstel 
is dat ‘de inhoud van de brief betrokken is bij een breder 
gesprek over migratie dat op dit moment gevoerd wordt 
binnen het kabinet’.
Welke instrumenten Den Haag wil gebruiken om die 
instroom te beperken is dus nog onduidelijk. ‘Het is alle-
maal heel onzeker, en wat ons betreft ook een ongeluk-
kige ontwikkeling’, zei Ottow. ‘We hebben ons echter tot 
deze realiteit te verhouden. Als er maatregelen komen, 
dan gaan we kijken wat we daarmee moeten. Helaas is 
dat de situatie.’

Ottow benadrukte dat het heel belangrijk is ‘om inter-
nationaal talent naar Nederland te trekken’. Het is 
echter niet zo dat de universiteit de ‘ambitie heeft om 
de instroom aan internationals te vergroten, maar het 
aantrekken van talent staat voorop’.
Picavet stelde het op prijs dat het college de internati-
onale studenten steunt. ‘Ik ben er heel erg blij dat het 
college zich zo uitspreekt. Dat doet de internationals 
echt goed. Schreeuw jullie steun van de daken.’
Ze legde ook uit dat het beperken van de instroom van 
internationale studenten uit de EER (Europese Econo-
mische Ruimte: alle EU-landen plus Liechtenstein, Noor-
wegen en IJsland) in strijd is met EU-regels. ‘Je mag geen 
onderscheid maken tussen EER-studenten en Neder-
landse studenten.’ Ook het inperken van de toestroom 
van studenten van buiten de EER is volgens haar 
weinig zinvol. ‘Want ongeveer 3,5 procent van de Leidse 
studenten komt van buiten de EER. Dus dat heeft nauwe-
lijks invloed.’

Twintig extra 
docenten om 
de werkdruk 
te verlagen

‘ Ik ben blij dat het college zich 
zo uitspreekt. Schreeuw jullie 
steun van de daken’

Minister Robbert Dijkgraaf (Onderwijs) bezoekt de OWL, de introductieweek voor internationals
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Beeld uit The Legend of Zelda: Breath of the Wild. ‘Als 
je zin hebt, kun je ook compleet de andere kant op’ 

N I E U W S W E T E N S C H A P

Om erachter te komen hoe games nieuws-
gierigheid aanwakkeren, ontwierp Marcello 
Gómez-Maureira zijn eigen computerspel over 
een ninja die zijn leermeester zoekt. ‘Als we 
wetenschappelijke experimenten op games 
laten lijken, krijgen we betere resultaten.’

D O O R  M A R K  R E I D

Wat gamers 
nieuwsgierig 
maakt

The Rights Forum, een organisatie die 
opkomt voor vrede en rechtvaardig-
heid in Israël-Palestina, stapt naar de 
rechter omdat de Nederlandse univer-
siteiten geen informatie willen geven 
over hun banden met pro-Israëlorga-
nisaties. ‘Dit heeft niets met het Joden-
dom of religie te maken.’

D O O R  S E B A S T I A A N  V A N  L O O S B R O E K

De universiteiten, ook die van Leiden, heb-
ben vorige week laten weten een deel van 
het Woo-verzoek (voorheen Wob-verzoek) 
te negeren. Dat verzoek was ingediend door 
The Rights Forum, namens een groep stu-
denten en academici uit heel het land. Om 
de informatie toch te krijgen, stapt The 
Rights Forum naar de rechter.
‘Het Woo-verzoek bestaat uit twee delen’, 
vertelt directeur Gerard Jonkman. ‘We wil-
den weten wat de contacten van de univer-
siteiten zijn met Israëlische bedrijven en 
instellingen. Daarover hebben we van alle 
universiteiten informatie gekregen. Maar 
we willen ook informatie over de contacten 
van universiteiten met belangenorganisa-
ties die zich op een of andere manier be-
zighouden met het Israël-Palestinadebat. 
Sommige van hen zijn naar onze mening 
betrokken geweest bij de inperking van de 
vrijheid van meningsuiting en vergadering  
en zorgen ervoor dat de kant van Palestina 
te weinig aan bod komt. Het gaat dan bij-
voorbeeld om de banden met Christenen 
voor Israël, het Centrum Informatie en Do-
cumentatie Israël (CIDI) en de Nederland-
se Industrie voor Defensie en Veiligheid (NI-
VD). Zij hebben zich hier duidelijk mee be-
moeid.’
Als voorbeeld noemt Jonkman het evene-
ment ‘Apartheid, Racisme en Intersectio-
naliteit’ dat op 21 maart vorig jaar door de 
Universiteit Leiden werd verboden. De Ne-
derlands-Palestijnse moderator Dina Zbei-
dy zou niet neutraal zijn, waardoor ‘niet ie-
der lid van de community kan meepraten 
en zich veilig kan voelen’, stelde het colle-
ge van bestuur toen. 
‘We zien dit ook bij andere universiteiten’, 

zegt Jonkman. ‘Bepaalde groepen worden 
geweigerd of hebben moeite om vergader-
ruimtes te krijgen.’ Jonkman denkt dat dit 
komt door inmenging van pro-Israëlische 
organisaties.
Maar dat deel aan informatie willen de uni-
versiteiten niet vrijgeven, omdat het ver-
zoek volgens de universiteiten een ‘religi-
euze achtergrond heeft en tot onrust op de 
universiteiten zou leiden’, aldus Jonkman. 
‘Maar het heeft niets met het Jodendom of 
religie te maken. We vragen om relaties met 
Israël, niet met joden. Veertig procent van 
onze eigen organisatie is Joods.’
Doordat de universiteiten een deel van het 
Woo-verzoek negeren, heeft The Rights Fo-
rum bezwaar ingediend. De Adviescom-
missie voor Klachten en Bezwaarschriften 
van de Erasmus Universiteit heeft dat be-
zwaar beoordeeld. Jonkman: ‘Wij kregen 
gelijk: de universiteiten moeten de infor-
matie geven.’
Maar ook die uitspraak leggen de univer-
siteiten naast zich neer. ‘Ze zeggen eigen-
lijk: wat er ook gebeurt, we geven jullie die 
informatie niet, ook als het juridisch wel 
moet. Terwijl de Woo een democratisch 
middel is dat iedereen moet kunnen ge-
bruiken zolang het binnen de grenzen van 
de wet valt.’
De reden dat de groep studenten en aca-
demici en The Rights Forum de betreffen-
de informatie willen, is niet alleen om ‘de 
vrijheid van meningsuiting en vergadering 
aan universiteiten veilig te stellen’, maar 
ook omdat Israël zich volgens Jonkman 
‘schuldig maakt aan schendingen van in-
ternationaal recht, zoals martelingen van 
gevangenen’. 
‘Het is duidelijk dat daar mensenrechte-
nissues zijn, maar universiteiten realise-
ren zich niet dat samenwerking met Isra-
el en bedrijven consequenties heeft voor 
de mensenrechten.’
De gang naar de rechter ziet Jonkman met 
veel vertrouwen tegemoet. ‘Wij zijn ervan 
overtuigd, evenals de juristen van de Ad-
viescommissie van de Erasmus Universiteit, 
dat we de informatie gaan krijgen.’
Bij het ter perse gaan van deze krant was er 
nog geen reactie van de Universiteit Leiden.

‘Welk specifieke deel van digitale werelden wakkert 
nieuwsgierigheid aan’, vraagt onderzoeker Marcello Gó-
mez-Maureira zich af. ‘En is dat vervolgens ook te verta-
len naar de echte wereld, bijvoorbeeld in het ontwerp 
van een pretpark?’
Met zijn resultaten, waarop hij deze maand promoveert, 
hoopt hij niet alleen betere spellen te kunnen maken, 
maar ook de wetenschap te verbeteren. 
Om te ontdekken wat gamers nieuwsgierig maakt, liet 
Gómez-Maureira een panel verschillende spellen rang-
schikken. Een daarvan stak er duidelijk bovenuit: avon-
turenspel The Legend of Zelda: Breath of the Wild, waarin 
de speler door een grote wereld loopt, monsters verslaat 
en geheime tempels ontdekt.
‘Veel mensen denken bij nieuwsgierigheid aan het ont-
dekken van nieuwe plekken, een heel ruimtelijke erva-
ring. Breath of the Wild biedt dat volop. Je hebt een open 
wereld die je helemaal vrij kunt ontdekken, haast zon-
der enige belemmering.’
Vergelijkbare games scoorden opvallend genoeg lager 
dan Breath of the Wild. ‘Veel andere spellen zoals Skyrim 
of Grand Theft Auto V zijn in vergelijking veel meer line-
air. Versla eerst vijand X en ga daarna door naar kasteel 
Y. Breath of the Wild heeft wel een soort richtlijn van wat 
je moet doen, maar als je zin hebt, kun je ook compleet 
de andere kant op. Er is zelden een moment dat iets niet 
kan of mag.’

Opvallend: uit de ranglijst kwam ook puzzelspel Portal 
naar boven. Dat speelt zich juist af in een vrij gesloten 
wereld: de speler doorloopt een reeks kamers en moet 
in elke ruimte een puzzel oplossen voordat hij naar de 
volgende opdracht kan. Compleet anders dan de weid-
se landschappen van Breath of the Wild, maar volgens 
Gómez-Maureira bestaat nieuwsgierigheid in meerde-
re vormen. 
‘Portal wakkert een meer conceptuele vorm van nieuws-
gierigheid aan. Je onderzoekt niet de fysieke ruimte met 
een doel in de verte, maar je kijkt naar de mogelijkhe-
den die je krijgt om puzzels op te lossen. Dat maakt je 
ook nieuwsgierig.’
Om te kijken of hij de factoren die nieuwsgierig maken 
kon kwantificeren, ontwierp Gómez-Maureira zelf een 
spel: Shinobi Valley. De speler heeft daarin controle over 
een ninja die door een landschap loopt en op zoek gaat 
naar zijn leermeester.
Voor elke speler kon Gómez-Maureira verschillende her-
kenningspunten in de wereld toevoegen of juist wegla-
ten. Een besneeuwde bergtop kan worden beklommen, 
een flard mist verhult misschien een groot mysterie, en 
een geblokkeerde weg nodigt uit tot het vinden van een 
alternatieve route. Zou dit de spelers verleiden om op ex-
peditie te gaan?
Uit zijn eigen spelervaring wist Gómez-Maureira in ieder 
geval dat opvallende punten in het landschap een spel 

‘ Universiteiten geven geen 
openheid, ook als dat 
juridisch wél moet’

kunnen maken of breken. ‘Er zit een bijzonder moment 
in het spel Cyberpunk 2077, dat ook een grote open we-
reld heeft. In een bepaald gebied kun je aan de horizon 
een grote berg zien, een herkenbaar en interessant uit-
ziend punt. Maar als je daarheen wil lopen, krijg je een 
melding op je scherm dat je het einde van de wereld hebt 
bereikt. Hoe irritant is dat?’
Tot de teleurstelling van Gómez-Maureira waren de her-
kenningspunten in Shinobi Valley niet de belangrijkste 
reden dat mensen door de digitale wereld blijven dwa-
len. Weliswaar bleven de meesten wel iets langer rond-
hangen door de aanwezigheid van een mooie bergtop 
die ze konden beklimmen, maar de voornaamste factor 
om snel of langzaam richting het einde te gaan was of 
de spelers vooraf wel of niet het instructietekstje te zien 
hadden gekregen.
‘Voor mij als game-ontwikkelaar is het zowel interessant 
als frustrerend: je kunt nog zoveel moeite stoppen in het 
scheppen van een wereld, toch heeft dat ene tekstje aan 
het begin een veel grotere impact.’
Desondanks wil Gómez-Maureira met dat inzicht een 
verschil maken in de wetenschap, waar games steeds 
vaker worden ingezet om onderzoek te doen. Veel psy-
chologie-experimenten gebruiken games zoals vaardig-
heidstestjes en virtual-realityomgevingen om proefper-
sonen te testen.
‘De mensen die dat onderzoek opzetten, hebben mis-
schien verstand van psychologie, maar niet per se van 
game-ontwerp. Daarom onderschatten ze hoe veel werk 
dat kost en welke invloed het ontwerp kan hebben op de 
uitkomst van je experiment. Ik zag in mijn eigen onder-
zoek al dat het toevoegen of weglaten van een tekst een 
grote impact kan hebben op hoe mensen zich gedragen. 
Wat voor invloed heeft zo’n instructie dan bij een psycho-
logie-experiment? Staan de onderzoekers daarbij stil?
‘Wat we bovendien ook zagen, is dat mensen die betaald 
kregen om Shinobi Valley te spelen veel sneller naar het 
einde gingen dan mensen die vrijwillig meededen. Dat 
weegt ook mee als je studenten betaalt voor deelname 
aan een psychologie-onderzoek.’
Naast deze kanttekeningen ziet Gómez-Maureira veel 
voordelen voor de wetenschap. ‘Met games is het niet 
alleen makkelijker om mensen te vinden die mee wil-
len doen aan je onderzoek, het heeft ook grote potentie 
het onderzoek inhoudelijk te verbeteren. De historicus 
Johan Huizinga poneerde in Homo Ludens het idee van 
de magische cirkel, een ruimte waarin de regels van alle-
dag worden vervangen door die van een alternatieve we-
reld. Je doet alsof, maar je gelooft er wel in.
‘Dat is net zo goed van toepassing op onderzoek. Ik durf 
te stellen dat mensen die een game spelen makkelijker 
vergeten dat ze doen alsof dan mensen die deelnemen 
aan een experiment. Die blijven zich toch meer bewust 
van de kunstmatigheid, en dat beïnvloedt de resultaten. 
Als we experimenten meer op games laten lijken krijgen 
we betere resultaten.’
Heeft hij na al die jaren onderzoek eigenlijk nog zin om 
zelf te gamen? ‘Toen ik met mijn bachelor gamedesign 
begon kreeg ik te horen dat ik mijn plezier in games zou 
verliezen. Dat was gedeeltelijk waar, ik denk op dezelf-
de manier als waarop filmwetenschappers anders naar 
films gaan kijken. Het schrijven van dit proefschrift had 
gelukkig heel weinig invloed op het plezier dat ik uit 
games haal. Ik ben nu Dredge aan het spelen, dat is een 
heel cool spel dat horror combineert met vissen. En ik 
kijk erg uit naar de opvolger van Breath of the Wild die la-
ter dit jaar uitkomt.’

L A M M E  L E I D S E  M E M E S
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A C H T E R G R O N D

De Amerikaanse politicoloog Nicholas Barnes 
onderzocht hoe Braziliaanse bendes in Rio de 
Janeiro complete wijken controleren. Vrijdag geeft 
hij een lezing in Wijnhaven. ‘Tijdens een shoot-out 
ben ik face down op de grond gaan liggen.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

F O T O  A N P / A P / F E L I P E  D A N A

In Rio zijn bendes de baas

‘I k hoorde een knal… en toen nog een. Het waren dui-
delijk geweer- of pistoolschoten, en ze waren heel 
dichtbij. Op zich is het niet heel bijzonder om in 
Rio de Janeiro schoten te horen. Je went eraan. Het 

werd echter snel duidelijk dat er nu iets uitzonderlijks aan de 
hand was. De frequentie van schoten nam toe en het geweer-
vuur werd ook beantwoord.’ 
De Amerikaanse wetenschapper Nicholas Barnes, die in 
het stadsdeel Complexo da Maré onderzoek deed naar de 
invloed van criminele bendes, was beland in een shoot-out 
tussen twee gangs. 
‘Terceiro Comando Puro voerde een aanval uit op het territo-
rium van Comando Vermelho 2. Tientallen zwaarbewapende 
bendeleden waren elkaar aan het bestoken. Naast machi-
negeweren hebben ze ook granaatwerpers. Het komt zelfs 
voor dat ze luchtafweerraketten gebruiken om politiehe-
likopters mee neer te halen. Ik ben face down op de grond 
gaan liggen. Ik denk dat er wel iets van duizend kogels zijn 
afgeschoten. Na een tijdje hield het vuurgevecht op, geen 
van de twee partijen had progressie gemaakt.’
Barnes is verbonden aan de University of St Andrews in 
Schotland en geeft vrijdag in Wijnhaven een lezing over de 
macht van bendes in de Braziliaanse stad.
Het gedeelte van Rio de Janeiro waar Barnes achttien 
maanden woonde, was Comando Vermelho 2-territorium en 
heel rustig. ‘Ten noorden ligt het gebied dat onder controle 
staat van Comando Vermelho 1. Deze twee bendes zijn min of 
meer bondgenoten. Daardoor waren er nauwelijks schiet-
partijen in mijn buurt. De meeste bewoners konden zich de 
laatste in ieder geval niet meer herinneren. Ik voelde me er 
ook veilig.’
Maar het grensgebied in het zuiden met Terceiro Comando 
Puro is dus wel link. ‘Het is 
eigenlijk één straat, die Faisa 
da Gaza wordt genoemd, een 
duidelijke verwijzing naar een 
ander gewelddadig stukje van 
de wereld: de Gazastrook.’
Het stadsdeel Complexo da 
Maré bestaat uit zestien fave-
la’s. ‘Het zijn geen sloppen-
wijken, zoals soms wordt 
gedacht, maar buurten met 
elektriciteit en riool. Er wonen 
rond de 130 duizend mensen 
op een oppervlakte van een 
square mile (2,6 km², red.). De 
bevolkingsdichtheid is hoger 
dan die van Manhattan.’
Er is veel armoede en drugsgebruik. De gangs organiseren 
drugsmarkten die bocas de fumo worden genoemd: monden 
van rook. De criminelen proberen de buurt aan hen te 
binden, vertelt Barnes, die veel bewoners van Maré sprak en 
ook bendeleden interviewde.
‘Ze zorgen voor veel problemen, maar snappen dat het 
handig is om ook wat terug te geven aan de gemeenschap. 
De gangs stimuleren bijvoorbeeld de economie. Ze geven de 
mogelijkheid aan mensen om bijvoorbeeld illegaal zaken 
te doen: denk bijvoorbeeld aan informele taxibedrijfjes 
of drank- en dvd-winkeltjes. Zelf verkopen de bendes de 
gasflessen waarmee iedereen kookt, en ze doen zelfs aan 
vastgoedspeculatie.’
Als de nood hoog is, verspreiden ze voedselpakketten onder 
de armste gezinnen. Ook aan gratis entertainment wordt 
gedacht: de gangs geven baile funk-feesten voor de bewo-
ners. ‘Ik ben net terug uit Rio en de feesten worden steeds 
beter georganiseerd. Dat geldt ook voor de drugsmarkten, 
die professionaliseren: het aanbod op de tafels is alleen 
maar uitgebreider geworden.’
De bendeleden die Barnes sprak waren zeer vriendelijk. 
‘Ik nam niets op zodat ze wisten dat ik geen tapes aan de 
politie kon geven. Omdat ik een Amerikaan ben, verdachten 
ze me er ook niet van dat ik informatie zou doorspelen aan 
de autoriteiten. In het begin interviewde ik de bendeleden 
ook wel eens als ze “een dienst draaiden”, maar daar ben ik 
snel mee gestopt. Want dat was toch wel te gevaarlijk en vrij 
spreken was ook lastiger voor de leden. Ik liet hen vervol-
gens bepalen waar ze zich het meest prettig voelden om mij 
te spreken.’
Vaak kiezen de leden, meestal mannen, ergens tussen hun 
twaalfde en vijftiende om deel uit te gaan maken van een 

gang. ‘Ze waren zich bewust van een deel van de negatieve 
effecten die de gangs op de buurt hebben, en ze probeerden 
dat niet goed te praten. Maar door matig onderwijs, een 
instabiele familieachtergrond en weinig kans op sociale 
mobiliteit kozen ze toch voor de gangs.’
De invloed die bendes op wijken uitoefenen, ‘verschilt per 
buurt, en soms zelfs per blok huizen’, zegt Barnes. ‘Veel 
bewoners doen er juist alles aan om contact met de gangs 
zoveel mogelijk te vermijden. Het geweld en de drugs-
handel worden verafschuwd.’ Maar elders nemen gangs 
zelfs de rol van politie en justitie over. ‘Als er een ruzie of 
conflict is, zien sommige bewoners zich genoodzaakt om de 
hulp van de bendes in te roepen om de kwestie op te lossen.’
Er is ook nog een complicerende factor bijgekomen, legt 
Barnes uit. Naast drie gangs heeft een vierde criminele 
speler invloed op het leven in Maré: de Milicia. ‘Dat is een 
maffia-achtige organisatie die een sterke connectie heeft 
met de politie. Vanwege die banden handelen ze niet in 
drugs, maar eisen “beschermgeld” op bij lokale bedrijven 
zodat de eigenaars zeker weten dat ze niets naars overkomt.’ 
De overheid richt zich vooral op het bestrijden van de drugs-
handel, de verhoudingen tussen de bendes interesseert ze 
minder. ‘De politie is meestal niet erg aanwezig in de straten 
van Maré. De agenten voeren wel raids uit waarin ze in een 
korte tijd veel bendeleden proberen op te pakken of dood te 
schieten.’
Deze uitvallen worden vaak uitgevoerd door BOPE, een 
speciale zwaarbewapende politie-eenheid die met pantser-
wagens en ondersteund door helikopters een wijk intrekt. 
‘De bewoners noemen zo’n bepantserde politietruck een 
caverão, dat betekent “grote schedel”. Dat is een verwijzing 
naar het embleem van BOPE: een schedel waarin een mes is 

gestoken.’
De wagens razen tijdens een raid 
door de straten van Maré. ‘Het 
zicht in zo’n ding is slecht. De 
agenten schieten op schimmen. 
Iedereen die mogelijk een 
bendelid kan zijn, is een poten-
tieel doelwit. Er vallen door deze 
tactiek natuurlijk ook onschul-
dige slachtoffers. De bewoners 
van de favela’s haten de caverão 
dan ook.’
Nadat Barnes in 2013 uit Rio 
vertrok, werden de politieop-
tredens nog gewelddadiger. 
‘De komst van president Bolso-
naro en een zeer rechtse gouver-

neur van de deelstaat Rio zorgden voor een verharding. 
Wat ik ook heel zorgelijk vind, is dat er steeds meer milities 
opkomen die de scepter zwaaien in de wijken. Deze bewa-
pende groepen hebben vaak connecties met invloedrijke 
politici. Ik zie hen als een groter probleem voor de Brazili-
aanse democratie dan drugsdealende gangs.’
De milities zijn gevaarlijker, omdat ze vanwege die connec-
ties overal mee wegkomen, stelt Barnes. ‘Inwoners van de 
favela’s hebben dan nog minder rechten. De milities zijn 
zeer rechts en geven weinig speelruimte aan de bewoners. 
Dat pakt voor sommigen slechter uit dan wanneer een gang 
het voor het zeggen heeft.’
De gewelddadige aanpak van gangs werkt volgens hem ook 
averechts. ‘De bendes bestaan al meer dan veertig jaar en 
zullen niet verdwijnen. Ze zijn flexibel, passen zich altijd 
weer aan als de omstandigheden veranderen.’
Daarom zouden de autoriteiten naar andere oplossingen 
moeten zoeken. ‘Probeer de bendes te demilitariseren en 
ontwikkel een ander drugsbeleid. Legalisatie of in ieder 
geval decriminalisatie van marihuana zou al een stap in de 
juiste richting zijn. Zet minder zware straffen op het bezit 
van crack en cocaïne. Dan trek je het meer uit de illegaliteit 
en dat zorgt voor minder hoge inkomsten van de gangs.’ 
Dat de overheid zich nog steeds blindstaart op de war on 
drugs noemt hij ‘een spectaculaire mislukking’. ‘Die oorlog 
is allang verloren.’

Nicholas Barnes, How and Why Gangs Rule the Streets of Rio 
de Janeiro. Lezing en discussie in Wijnhaven, vrijdag 14 april, 
13.00 u

Gangs geven ook baile 
funk-feesten en delen 
voedselpakketten uit 
aan armste bewoners

mare — nº 26 
13 april 2023

6
mare — nº 26 
13 april 2023

7



S T U D E N T E N L E V E N

Een hele dag studeren met een lege maag: voor 
moslimstudenten is dat tijdens de ramadan de  
realiteit. Maar niet iedereen begrijpt dat. ‘Er is nog  
veel onwetendheid. Wij zijn helemaal niet zielig.’

D O O R  L O R E N Z O  G E R R I T S E N

F O T O ’ S  T A C O  V A N  D E R  E B

Schoon 
schip 
maken

Amal Maatoug

Nadien Abou Elmagd en Akram Kouta

‘I k had in het begin veel stress en wist niet zeker of ik het 
aankon’, vertelt Suha Baba (18, bestuurskunde). Ze doet 
voor de eerste keer mee aan de ramadan die dit jaar 
op 22 maart is begonnen en op 11 april eindigt met het 

Suikerfeest. In de tussentijd mogen moslims tussen zonsopgang 
en -ondergang niet eten en drinken. 
‘Dit jaar wilde ik er helemaal voor gaan’, zegt Baba. En hoewel ze 
het vooraf spannend vond om met een lege maag te studeren,  
leverde het haar nauwelijks problemen op. Integendeel zelfs. ‘De 
ramadan geeft mij juist meer energie en dat had ik helemaal niet 
verwacht. Het werd juist steeds makkelijker. Door de islam heb ik 
mentale rust gevonden. Het bidden werkt heel spiritueel. Je komt 
tot rust.’
Akram Kouta (23, master public international law) vastte ook en 
merkte hoeveel tijd hij normaal gesproken eigenlijk verspilde per 
dag. ‘Normaal ben je de hele dag bezig met eten. Je staat op om een 
snackje te pakken en voordat je het weet zit je weer een boterham 
te smeren. Nu valt dat allemaal weg en ik kan ik die tijd gebruiken 
om te studeren.’
Het gaat voornamelijk om goed plannen, vindt Amal Maatoug (22, 
rechten), een doorgewinterde vaster die al sinds haar veertiende 
meedoet aan de ramadan. ‘Je raakt eraan gewend, op de middel-

bare school heb je ook al examens. Je leert wat voor je werkt.’ 
Zij past deze maand haar dagritme aan. ‘Ik studeer nu voorname-
lijk in de ochtend en na de iftar, de maaltijd die tijdens de vasten-
maand na zonsondergang wordt gegeten. In de late middag krijg 
ik vaak een dipje. Dan doe ik een dutje of ga ik helpen met koken.’
En als de zon eindelijk is ondergegaan en de studenten einde-
lijk weer mogen eten, racen ze dan richting de keuken? ‘Meestal 
verbreek je het vasten met een dadel en water voordat je aan de 
maaltijd begint’, zegt Maatoug. ‘Vooraf denk je voortdurend: “Oh 
my god! Eindelijk eten!” Maar uiteindelijk ben je toch minder 
hongerig dan verwacht. Dan zit je na een paar happen al vol.’
‘Veel mensen denken dat wij uitgebreid eten tijdens de iftar’, zegt 
Baba. ‘Wij houden het liever klein om voedselverspilling te voor-
komen. De profeet – vrede zij met hem, dat is wat moslims altijd 
uit respect zeggen wanneer we de profeet benoemen – at ook niet 
uitgebreid en wij proberen aan te houden wat hij deed. Als er toch 
wat overblijft geven wij dat meestal weg aan de buren.’
Bovendien draait de iftar niet alleen om het eten, maar is het 
samenzijn met familie ook erg belangrijk, zeggen de studenten. 
‘Het eten is heel erg sociaal’, zegt Maatoug. ‘Er komt ook vaak 
extended family over de vloer. Je eet op een vast tijdstip, dus er is 
weinig speling. Ik ga hierdoor ook niet meer naar borrels, omdat ik 
voorkeur geef aan mijn familie.’
‘Eten verbindt’, vindt Kouta. ‘Mensen zijn heel erg blij en zoeken 
elkaar op. Het gevoel van de ramadan is net als de gezelligheid die 
de kerstmaand geeft aan Nederlanders. In Egypte hangen moslims 
ook lichtjes op.’
Een eeuwig dilemma voor moslims is of je nog gaat eten tijdens de 
souhor: de laatste kans voordat de zon opkomt. Alleen: dan moet 
je wel om vier uur ’s nachts opstaan. Nadien Abou Elmagd (22, 
rechten) slaat dat meestal over: ‘Ik zit altijd erg vol van de iftar. Ik 
slaap meestal al laat, dus ik eet liever nog iets voordat ik ga slapen.’
Baba zet wel de wekker om te eten. ‘In het begin was het lastig’, 
vertelt ze. ‘Het vergt veel planning, maar het is er inmiddels wel 
ingesleten. Ik sta op en eet een klein ontbijtje, zoals een eitje of een 
smoothie. Daarna ga ik weer slapen.’
‘Veel mensen denken dat je geen energie hebt omdat je vast’, zegt 
Abou Elmagd. ‘Maar dat merk ik totaal niet. Het is een maand van 
bezinning en dichter tot je geloof komen. Ik merk hoe gezegend 
ik ben met mijn leven. Elke avond kan je eten, dat is niet overal 
vanzelfsprekend.’ >
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Zuidoost-Azië geldt als dankbaar laboratorium voor tech-
bedrijven. Antropoloog Bart Barendregt onderzoekt de relatie 
tussen kunstmatige intelligentie en de islam. ‘In Indonesië 
kon je met een “snitch app” moslims aangeven die niet vroom 
genoeg waren.’

D O O R  M A R C I Ë L L E  V A N  D E R  K R A A N

HadithGPT maakt de imam overbodig

‘J eetje, wat vergezocht’, kreeg Bart 
Barendregt drie jaar geleden als 
reactie op zijn onderzoeksonder-
werp: de relatie tussen de islam en 

kunstmatige intelligentie in Zuidoost-Azië. 
‘Dat is nu wel anders’, zegt de antropoloog 
lachend. ‘De tijd begint mijn onderzoek in 
te halen. Destijds was het zoeken naar een 
speld in een hooiberg, maar nu zijn AI en 
islam overal.’
Voor de hoogleraar, die de UNESCO-leerstoel 
Anthropology of Digital Diversity bekleedt, 
lag de keuze sowieso voor de hand. ‘Ik heb 
dertig jaar veldonderzoek gedaan in Sin-
gapore, Maleisië en Indonesië en spreek de 
talen. De islam is een heel tekstuele religie 
en AI brengt daarin veel teweeg.’
Ook wil hij laten zien hoe moslims de digi-
tale wereld omarmen. ‘De islam wordt vaak 
geassocieerd met tradities, om het maar 
even bot te zeggen: “Terug naar de woes-
tijn!” Ik pak een uitermate futuristisch on-
derwerp om te laten zien dat die ontwikke-
lingen ook in de islamitische wereld ter dis-
cussie staan.’
Waar te beginnen? ‘Er zijn zeshonderd tijd-
schriften in de universiteitsbibliotheek op 
het gebied van Zuidoost-Azië en islam. Met 
datamining kijken we hoe men in de afge-
lopen dertig jaar heeft gepraat over compu-
ters, internet en AI. Wanneer kwam dat voor 
het eerst op, wat zijn de verschillen daar-
in en welke discussies ontstaan? Op Twit-
ter reageren mensen natuurlijk veel sneller 
dan in tijdschriften. Daarom kijken we ook 
nog naar 25 miljoen tweets vanuit die regio 
over de islam en AI. Bij elke nieuwe uitvin-
ding laaien online de discussies meteen op.’
Ook veldwerk mag niet ontbreken. ‘Momen-
teel zit een PhD-student in Singapore die on-
derzoekt hoe de staat met AI omgaat. Een 
andere promovendus gaat naar Indonesië 

om daar te kijken hoe zowel een islamiti-
sche als seculaire universiteit een AI-pro-
gramma opzet. De derde PhD-student gaat 
naar Maleisië, juist ver weg van de hoofd-
stad Kuala Lumpur, in wat de Koran Belt 
wordt genoemd, op de grens met Thailand. 
Daar zal de toekomst niet direct gelinkt wor-
den met AI. Ik ben degene die al die onder-
zoeken aan elkaar moet rijgen.’
Opvallend genoeg geldt Zuidoost-Azië als 
broedplaats van nieuwe technologie, legt 
de hoogleraar uit. ‘Verschillende partijen 
gebruiken die regio om nieuwe producten 
op de markt te brengen en uit te proberen, 
nog voor ze in China, de Verenigde Staten 
of Europa worden gelanceerd.’
Daarvoor zijn twee belangrijke redenen. ‘De 
koopkracht in Zuidoost-Azië is hoog. Een rij-
ke opkomende middenklasse wil heel graag 
alle moderne foefjes consumeren, als teken 
van status. Daarnaast bestaat er minder re-
gelgeving rondom privacy, dus liggen de 
data van consumenten voor het oprapen. 

Wij kijken hier meer vanuit angst naar AI 
en overhandigen onze data niet aan ieder-
een. Daar worden vooral de economische 
mogelijkheden gezien.’
Barendregt is niet geïnteresseerd in de tech-
nologie zelf, maar wel in de gevolgen voor 
sociale relaties en het menszijn. ‘Iedereen 
maakt zich druk om de komst van AI. Er 
heerst veel angst.’ Toch heerst die angst in 
Zuidoost-Azië minder dan in het Westen. 
‘Er is vooral hoop en dat vind ik veel inte-
ressanter. AI wordt veel meer omarmd. Men 
verwacht dat het voor een nieuwe opleving 
van de islam kan zorgen.’
Die ontwikkeling is al volop aan de gang. 
‘Waar wij Netflix hebben, kijken sommi-
ge moslims Nurflix. Daar zien ze kuise, re-
ligieuze soaps. Er zijn halal-reisapps waar-
op je sterren kunt geven voor hoe sharia- 
achtig het hotel is. In plaats van ChatGPT 
raadpleegt men HadithGPT of andere ap-
ps. Als je je tot die technologie richt met vra-
gen over vegetarisch eten binnen de islam 

Opnames van de Nurflix-soap The Khadijas

> Ook draait de ramadan volgens Kouta niet alleen om het vasten, 
maar ook om het geloof. ‘Ik zie het als een manier om schoon schip 
te maken, zowel mentaal als fysiek. Je probeert het maximale uit 
jezelf te halen.’ 
Hij bidt vijf keer per dag en doneert vaker geld aan goede doelen. 
‘Recent was er een oproep in de moskee. Er was een man overleden 
en hij had geen uitvaartverzekering. Toen zamelden we allemaal 
geld in, zodat zijn familie de uitvaart kan betalen.’
‘God heeft het makkelijker gemaakt voor de gelovigen om het 
beste uit de ramadan te kunnen halen’, legt Baba uit. ‘Je hebt de 
duivel en zijn minions: die worden deze maand opgesloten door 
God, zodat de slechte verleidingen weg zijn. Je hebt daardoor meer 
kans om goede daden te verrichten en dichter tot het geloof te 
komen.’
Maatoug probeert meer op haar taalgebruik te letten tijdens de 
ramadan. ‘Natuurlijk moet je daar altijd op letten. Alleen tijdens 
deze maand heb je de kans om er meer aandacht aan te besteden. 
Doordat de verleidingen van de duivel weg zijn, weet je dat het aan 
jezelf ligt. Dan kan je aan jezelf werken.’
Baba: ‘De lat ligt laag om veel te bereiken voor het geloof. Je krijgt 
nieuwe kansen van God en je laat al je wrok los. En kleine daden 
doen er ook toe. Het gaat voornamelijk om je intentie en kennis 
opdoen over wat het geloof nou betekent. Dit doe je bijvoorbeeld 
door de Koran te lezen, te bidden of naar informatieve podcasts 
over de islam te luisteren.’
Ook zij bidt elke dag vijf keer. ‘Bij colleges doe ik het altijd tussen 
de pauzes door. Op mijn werk zet ik een timer om mijn collega’s op 
tijd in te lichten dat ik ga bidden. Dan kunnen ze nog aangeven of 
ik nog iets voor hen kan betekenen.’
Op Wijnhaven, waar Baba studeert, is een gebedsruimte beschik-
baar. ‘Het is altijd een race met de jongens wie er als eerste kan 
bidden.’ In de kamer is er ook een sticker geplakt die de juiste rich-
ting naar Mekka aangeeft. ‘Zodat er nooit discussie ontstaat of het 
nou juist nét niet meer naar links is.’
Abou Elmagd zit in de faculteitsraad van rechten en heeft zich daar 

hardgemaakt voor een verbetering van de gebedsruimte in het 
Kamerlingh Onnes Gebouw. ‘Het is nu een omgebouwde EHBO-
kamer, met een staff only-bordje op de deur die standaard op slot 
zit. De meeste moslimstudenten weten niet eens dat de ruimte 
bestaat, terwijl zij vaak aangeven dat een goede gebedsruimte 
belangrijk voor hen is. Het faculteitsbestuur heeft de oproep goed 
ontvangen, maar er is helaas een lokalentekort, dus er moet waar-
schijnlijk een nieuwe ruimte worden gebouwd. Het is dus in bewe-
ging, maar een harde deadline is er nog niet.’
Moslimstudenten zeggen nog ‘veel onwetendheid’ over de islam 
te ervaren. Kouta: ‘Je krijgt ieder jaar dezelfde vragen, zoals “mag 
je ook geen water?” Nee, dat mag niet. Men vindt ons een beetje 
zielig omdat we niets mogen eten of drinken, of zeggen: “Ah, wat 
knap en moeilijk! Ik kan me niet voorstellen dat je de hele dag niks 
mag eten!” Maar de ramadan draait om meer dan vasten. Niemand 
dwingt ons om niet te eten, wij kiezen er zelf voor. Ik zie het hele-
maal niet als een last.’
Abou Elmagd: ‘Veel mensen denken dat het negatieve gevolgen 
heeft voor je gezondheid. Maar je vast alleen als je niet ziek of 
zwanger bent. En in de avond krijg je natuurlijk net zo goed vita-
minen en voedingsstoffen binnen. Dus dat is onzin.’
‘Ik vind het juist leuk om dit aspect van mijn leven te delen met 
mijn niet-moslimvrienden’, zegt Kouta. ‘Een niet-gelovige vriend 
van mij komt binnenkort mee-eten bij een iftar. Het is altijd leuk 
om te zien dat mensen van buitenaf interesse tonen. Het blijft dan 
niet bij de oppervlakkige vragen.’ 
Ook Baba nodigt studenten uit om langs te komen: ‘Nieuwsgierig-
heid is altijd welkom!’ Zij zit bij de islamitische studentenvereni-
ging Sabr. ‘Wij organiseren veel activiteiten, bijvoorbeeld een iftar 
in Leiden. Niet-leden zijn hierbij ook van harte welkom natuurlijk, 
want met oogkleppen op kom je nergens.’ 
Kouta: ‘Nederland is nog vrijwel onbekend met het fenomeen 
ramadan, terwijl het hier al heel lang bestaat. Op een gegeven 
moment is het niet een kwestie van niet weten, maar niet willen 
weten.’

Amal Maatoug

‘Vooraf denk je: “Oh my God! 
Eindelijk eten!” Maar na een 
paar happen zit je al vol’

S T U D E N T E N L E V E N W E T E N S C H A P

Zo ontstaan nieuwe ontwikkelingen bin-
nen de islam. ‘Er zijn nu opeens veel jon-
ge vrouwen die online voor de islam gaan 
spreken. Dat is een heel spannend verschijn-
sel omdat de islam toch wordt gezien als 
een mannen-met-lange-baarden-religie. In 
Zuidoost-Azië is er vanouds meer genderge-
lijkheid binnen de islam. Vrouwen hebben 
daar veel meer zeggenschap dan elders in 
de islamitische wereld.’
Tegelijkertijd brengt AI ook duistere kanten 
met zich mee. ‘Je hebt zogenoemde cyber 
warriors die nepnieuws verkopen om ver-
kiezingen te beïnvloeden of islamitische 
groeperingen die flauwekul roepen over dat 
mensen niet goed bidden. Want wie gaat 
spelen met dit soort technologieën? Men-
sen die geen platform hebben. Ook Zuid-
oost-Aziatische wappies profiteren helaas 
van deze technologieën.
‘Indonesië had een tijdje een “snitch app” 
waarmee je je buren kon aangeven die niet 
goed genoeg moslim zijn. Het werd uitein-
delijk vooral gebruikt door gelovigen die 
andersoortige moslims wilden aangeven. In 
Zuidoost-Azië heb je namelijk vele soorten 
stromingen binnen de islam, van mensen 
die vijf keer per dag bidden tot mensen bij 
wie slechts in het paspoort staat dat ze mos-
lim zijn. De app is nu gelukkig verbannen.’
Barendregt heeft ‘gemengde gevoelens bij 
de toekomst van kunstmatige intelligen-
tie’, zegt hij. 
‘Digitale geletterdheid is het enige redmid-
del. Je moet mensen de expertise geven en 
op vroege leeftijd leren programmeren zo-
dat ze snappen wat feiten zijn en wat gefa-
briceerd is. We moeten niet naïef zijn over 
alle bedreigingen, maar tegelijkertijd heb 
ik vertrouwen in de veerkracht van mensen 
en geloof ik heilig dat we AI ook weer een 
plek geven.’

of hoeveel vrouwen je mag trouwen, heb je 
geen imam meer nodig.’
Het leidt tot verhitte discussies. ‘Robots 
kunnen de Koran reciteren. Betekent dat 
dan dat robots moslim kunnen worden? En 
mag je het leven wel namaken, in de vorm 
van mensachtige robots, wat een ontzet-
tend taboe is in de islam? Stel dat er straks 
implantaten zijn die je leven kunnen ver-
lengen. Mag dat binnen jouw religie? De is-
lam gaat er namelijk vanuit dat Allah jou 
een bepaalde tijd op aarde heeft gegeven. 
Maar sommige moslims zien technologie 
als een van Gods mirakels, iets wat wij als 
mensheid van Hem hebben gekregen.
‘Je merkt bijvoorbeeld dat jongeren behoef-
te hebben aan dat nieuwe tijdperk. Voor hen 
is het verfrissend dat iemand in twintig se-
conden via Instagram of Tiktok complexe 
zaken uit de islam kan uitleggen. Er zijn 
niet-generatiegenoten die het helemaal 
niks vinden, maar het betekent wel dat re-
ligie dus wordt doorgegeven.’

‘ Nurflix heeft kuise, 
religieuze soaps.  
Met halal-reisapps 
kun je sterren geven 
hoe sharia-achtig  
een hotel is’
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O P I N I E

Seksisme in de literatuur is een diepgeworteld probleem. 
Ook de universiteitsbibliotheek presenteert in de Leiden 
Leest-maand uitsluitend witte, mannelijke ‘iconen’, consta-
teert Romy van den Akker (die daarom haar eigen lijst 
maakte). Want geloof het of niet, de Nederlandse literatuur 
bestaat ook uit vrouwen, queers en mensen van kleur.

Alleen maar oude, witte mannen. Waarom toch?

E en tijd geleden trad een vriend met zijn band op 
in een café. Normaal gesproken begeef ik me na 
tien uur ’s avonds niet meer op straat, maar hier-
voor maakte ik graag een uitzondering. Er ge-

beurde die avond drie dingen.
Ik werd ongevraagd betast.
De barman gaf me shotjes in plaats van de ijsthee waar ik 
om vroeg (‘alsjeblieft, mop’).
Ik werd keihard uitgelachen toen ik iemand desgevraagd 
vertelde dat ik Nederlands studeer. ‘Lees je dan De Ontdek-
king van de Hemel? Die gebruik ik om mijn bank recht te 
zetten!’?
Nummer één en twee zijn de reden dat ik liever thuis met 
vrienden afspreek, als vrouw ben je nu eenmaal vogelvrij 
zodra je de deur uitgaat, maar nummer drie had ik nog 
niet eerder gehoord. Al vind ik De Ontdekking van de Hemel 
een heel leuk boek, ik kon me voorstellen dat je in die pil 
vooral een goede meubelpoot ziet.
Tegelijkertijd vond ik het jammer dat het beeld van de Ne-
derlandse literatuur zo beperkt is. We weten al langer dat 
het slecht gaat met de opleidingen neerlandistiek in het 
algemeen, en met de Nederlandse letteren in het bijzon-
der. Mensen lezen minder en als ze lezen, doen ze dat in het 
Engels. Dat de Nederlandse literatuur uit meer bestaat dan 
Mulisch, Hermans en Reve, dringt maar niet door. 
Hoe kan dat?
Deze maand is het voor het eerst Leiden Leest-maand bij 
de universiteitsbibliotheek. Onder de titel ‘Literair Leiden’ 
heeft de bibliotheek een ruime leeshoek ingericht, is er een 
leeslijst samengesteld, worden er voorleeslunches georga-
niseerd, worden er boekverfilmingen vertoond én kan je 
mee op historische stadswandeling om te zien waar Bou-
dewijn Büch woonde en waar het eerste deel van Mulisch’ 
De Ontdekking van de Hemel zich afspeelt (spoiler: de Hor-
tus en de Oude Sterrenwacht). 
Dit wordt allemaal gedaan omdat Leiden ‘een bijzondere 
rol in de Nederlandse literatuur’ vervult. Niet alleen spe-
len ‘literaire meesterwerken’ zich af in Leiden, de stad bood 
ook woning en werk aan ‘toonaangevende literatoren’. 
Wie dat dan zijn? Nou, Harry Mulisch, Boudewijn Büch, Wil-
lem Bilderdijk, Jan Wolkers, Maarten ’t Hart, F. Bordewijk, 
Frans Kellendonk, Karel van het Reve, F.L. Bastet en Ilja Le-
onard Pfeijffer, van wie laatstgenoemde met zijn vijfenvijf-
tig jaar de jongste van het gezelschap is. 

ceren én te versterken. Op die manier komen er natuurlijk 
geen extra Nederlands-studenten bij.
Voor de duidelijkheid: het idee van een literaire leesmaand 
lijkt me uitstekend. Lezen is goed voor de ontspanning en 
draagt bij aan een betere concentratie, empathie en kri-
tisch denkvermogen. Maar het maakt wel uit wat er dan ge-
lezen wordt. Door alleen de literatuur van witte mannen tot 
je te nemen, krijg je een beperkte blik op de maatschappij.
Bovendien blijkt uit onderzoek dat in romans van witte 
mannen vooral witte mannen centraal staan. In hedendaag-
se romans is het meest genoemde beroep voor vrouwen, 
naast student of scholier, dat van prostituee of huisvrouw, 
terwijl mannen vooral directeur zijn. Niet-westerse perso-
nages hebben, als ze al voorkomen, vaak de rol van terro-
rist of moordenaar. Als dat is wat je keer op keer leest, is het 
niet gek dat vrouwen nog steeds lastig gevallen worden in 
de kroeg, of dat mensen van kleur gediscrimineerd worden.
Daarom stel ik een aanvulling voor op de leeslijst van de bi-
bliotheek. Ik verbied niemand om Bilderdijk en Wolkers te 

lezen, maar ik moedig iedereen aan om de Nederlandse li-
teratuur in haar volste breedte te ontdekken. Want geloof 
het of niet, de Nederlandse literatuur bestaat ook uit vrou-
wen en mensen van kleur. Ze waren er altijd al, maar zijn 
stelselmatig genegeerd.
Speciaal voor de Leiden Leest-maand geef ik een voorzet: 
deze vrouwen, queers en mensen van kleur hebben óók een 
band met Leiden en schreven vernieuwende, sprankelen-
de boeken en gedichten. Zo gaf Andreas Burnier, in Leiden 
gepromoveerd in de sociale criminologie, ons in 1969 met 
Het Jongensuur al een prachtige roman over de veertienja-
rige Simone, een jongen in een meisjeslichaam, die moet 
onderduiken tijdens de Tweede Wereldoorlog. Een roman 
zoals ik die nog nooit eerder had gelezen.

Romy van den Akker studeert Nederlandse Taal en 
Cultuur aan de Universiteit Leiden en werkt bij het 
Nederlands Letterenfonds

Het dringt maar 
niet door dat 
de Nederlandse 
literatuur uit 
meer bestaat dan 
Mulisch, Hermans 
en Reve

•  Adriana van Rijndorp (1698 - 1753) was een 
toneelschrijver die schreef voor de Haagse en Leidse 
schouwburgen. In de klucht De driftige minnaars 
(1723), waarin ze potentiële huwelijkskandidaten 
vraagt waarom zij de moeite waard zijn om te 
trouwen, zegt ze: ‘Ik wil mijn vrijheid liever houwen, 
als zijn in slavernij door ’t trouwen.’

•  Lucretia van Merken (1721 – 1789), een beroemd 
dichter en toneelschrijver, woonde aan het Rapenburg 
41 en werd benoemd tot ereburger van Leiden. In 1774 
verscheen haar treurspel Het beleg der stad Leyden.

•  Annie Salomons (1885 – 1980) studeerde Nederlands 
in Leiden en was naast letterkundige ook schrijver, 
dichter en vertaler. Haar boek Een Meisje-Studentje 
(1907) gaat over hoe het is om als vrouw te studeren 
te midden van mannen.

•  Noto Soeroto (1888 - 1959) is de eerste Javaanse 
dichter die in de Nederlandse literatuur werd 
opgenomen. Hij studeerde rechten in Leiden en 
richtte met een aantal Indonesische medestudenten 
de Indische Vereeniging (IV) op.

•  Annie Romein-Verschoor (1895 – 1978) heeft letteren 
en geschiedenis gestudeerd in Leiden, promoveerde 
bij Albert Verwey en was schrijver, historica en 
feministe. Nog elk jaar wordt de Annie Romein-
Verschoorlezing aan de universiteit gehouden.

•  Ida Gerhardt (1905 – 1997), dichteres en winnaar van 
onder meer de P.C. Hooftprijs, studeerde Klassieke 
Talen in Leiden. Haar gedicht Code d’Honneur kunt u 
zien op de muur van het Paterstraatje.

•  M. Vasalis (1909 – 1998), dichter en psychiater, 
studeerde geneeskunde en antropologie in Leiden. 
Haar gedicht Eb is op de muur van de Doelensteeg te 
lezen, een bronzen portret van haar is te vinden op de 
hoek van de Lijsterstraat en de Leeuwerikstraat. 

•  Boeli van Leeuwen (1922 – 2007), een Nederlands-
Antiliaanse dichter en schrijver, studeerde rechten in 
Leiden.

•  Frank Martinus Arion (1936 – 2015), een Curaçaose 
schrijver, dichter en taalwetenschapper, studeerde 
in Leiden. Hij geldt als de belangrijkste zwarte 
Nederlandstalige auteur van de Nederlandse Antillen.

•  Alfred Schaffer (1973), een van de belangrijkste 
hedendaagse dichters uit ons taalgebied, studeerde 
Nederlands en Toneelwetenschap in Leiden. In het 
collegejaar 2017-2018 keerde hij terug als gastschrijver 
en hield hij de jaarlijkse Albert Verwey-lezing.

•  Karin Amatmoekrim (1976), Surinaams-Nederlandse 
auteur, studeerde psychologie en moderne 
letterkunde in Amsterdam, was gastschrijver in 
Leiden in 2019 en promoveert hier op een biografie 
van auteur en journalist Anil Ramdas.

•  Franca Treur (1979) studeerde Nederlands en 
Literatuurwetenschap in Leiden en schreef onder 
meer het veelbekroonde Dorsvloer vol Confetti (2009).

•  En voor alle rechtenstudenten onder ons: dit jaar 
nog verscheen Vonne van der Meers Letselschade, 
een uitstekend geschreven novelle over een Leidse 
rechtenstudent die na een ongeluk arbeidsongeschikt 
is geraakt.

De alternatieve Leidse leeslijst

Opvallend genoeg bestaat het programma enkel uit de  
witte heren van de literatuur. Het is tekenend dat de UB, die 
als bron van kennis middenin de maatschappij zou moe-
ten staan, anno 2023 alleen maar witte, mannelijke en voor-
namelijk heteroseksuele Leidse ‘iconen’ weet te bedenken.
Slechts een week geleden vertelde Manon Uphoff tijdens 
een avond in de universiteitsbibliotheek over Koreaanse li-
teratuur (‘Grimmiger dan K-pop’, Mare 24, 30 maart) dat ze 
zich vooral ziet als een schrijvende vrouw. ‘Men heeft nog-
al eens de neiging te vergeten dat er ook schrijvende vrou-
wen bestaan, en keer op keer moeten wij, vrouwen, erop 
wijzen dat we er zijn, en altijd al waren.’ 
Als lid van schrijverscollectief Fixdit zet Uphoff zich in voor 
meer diversiteit in de canon en in de literaire wereld, die 
door witte, heteroseksuele mannen wordt gedomineerd. 
Door middel van essays, podcasts, optredens en een mani-
fest proberen de leden van Fixdit duidelijk te maken dat er 
méér mensen zijn die schrijven. Mensen van kleur, vrou-
wen, LHBTIQ+’ers, allemaal schreven zij boeken, goede boe-
ken, en toch eindigen we steeds weer bij de boeken van die-
zelfde witte, heteroseksuele mannen.
Seksisme in de literatuur is een diepgeworteld probleem. 
Lange tijd werden boeken die door vrouwen geschreven 
zijn geschaard onder de pejoratieve categorie ‘damesro-
mans’, waarna ze de literaire top wel konden vergeten. Niet 
voor niets publiceerden veel vrouwen hun werk onder een 
mannelijk pseudoniem. 
Zelfs vandaag de dag hebben vrouwen niet dezelfde kan-
sen als mannen om een glansrijke literaire carrière te be-
reiken, omdat zowel lezer als recensent de neiging heeft 
boeken van vrouwen negatiever te beoordelen dan die van 
mannen, zoals Corina Koolen in 2020 met haar promotie-
onderzoek Reading beyond the female heeft aangetoond. Wij 
hebben allemaal een blinde vlek voor vrouwen (en men-
sen van kleur) in de literatuur.
Dat betekent niet dat de UB gevrijwaard is van enige kri-
tiek. Bij het samenstellen van het programma voor de Lei-
den Leest-maand heeft ze een machtspositie. Ze heeft de 
kans de Leidse literatuurgeschiedenis te verbreden, de hi-
aten in de literatuur op te vullen. In plaats daarvan koos 
ze ervoor om mannen als Bilderdijk, Wolkers en Mulisch, 
die al stevig verankerd zijn in het collectief geheugen, in de 
schijnwerpers te zetten en zo het beeld dat de Nederland-
se literatuur alleen uit witte mannen bestaat, te reprodu-

Voor de Boekenweek van 
2011 maakte Raphael Dahan 
dit portret van Anne Frank
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B A N D I R A HC U L T U U RN I E U W S

M A R E T J E S

De prijs voor een Maretje bedraagt €9,– per 30 woorden, op-
gegeven via redactie@mare.leidenuniv.nl uiterlijk t/m maan-
dag 16.00 uur. Maretjes aangeboden voor commerciële doel-
einden worden niet geplaatst, evenmin als Maretjes waar-
in zaken worden aangeboden die de waarde van 4.500 euro 
te boven gaan.

Doe meer met je kennis! Vrijwilligers gezocht voor één uur 
per week bijles en huiswerkbegeleiding op verschillende lo-
caties of bij de leerling thuis. Leiden-Noord, basisonderwijs, 
2 leerlingen groep, 4 t/m 8. Voortgezet onderwijs: *Aard-
rijkskunde, biologie, 2 havo. Twee leerlingen. *Engels, brug-
klas basis/kader. *Nederlands, aardrijkskunde, brugklas vm-
bo-tl. *Wiskunde, biologie, brugklas basis/kader. *Wiskunde 
A, economie 4 havo. Leiden-Zuid, *3 leerlingen basisonder-
wijs. Voortgezet onderwijs: *Nederlands, Engels, Wiskunde, 
brugklas vmbo basis/kader. *Ook hulp gevraagd bij organisa-
tie van de bijles, één of twee middagen per week. Onderwijs-
winkel Arubapad 2 (Het Gebouw), ma, wo en do 15-17u. Tel. 

071-5214256. E-mail: hdekoomen@owwleiden.nl.

Inloopconcert gegeven door Herman Lodder (orgel). Aca-
demiegebouw, Rapenburg 73. Woensdag 19 april van 13.00 
uur tot 13.30 uur. Toegang gratis. Zie ook: https://www.uni-
versiteitleiden.nl/orgel

On Sunday 16 April (7.30 pm) there will be an International 
Comedy Night. With international top comedians. By exam-
ple Greg Scott Shapiro and Rachel Morton Young. In Bour-
bon Street Comedy Club. Noordeinde 44 Leiden. Buy your 
tickets on the website bbs-leiden.nl

Maretjes-extra zijn bedoeld voor semi- commerciële instan-
ties. De prijs voor en Maretje-extra is €23,– incl. BTW voor el-
ke vijfendertig woorden. U kunt deze advertenties uiterlijk 
op de vrijdag vóór het verschijnen van Mare opgeven bij Bu-
reau van Vliet B.V., postbus 20, 2040 AA Zandvoort, telefoon  
023-571 47 45. E-mail: Zandvoort@bureauvanvliet.com 
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Alles wat zoemt, kraakt of ruist is 
volgens muziektheatergroep BOT 
een instrument. In de voorstelling 
Kloek bespelen ze onder meer de 
strijkplankbas en wasbaktrommel. 
‘De helft bewaren we, de rest kan op 
de schroothoop.’

D O O R  A N O U S H K A  K L O O S T E R M A N

F O T O  R E N E  D E N  E N G E L S M A N

Zichtbaar 
geluid

drukken en muziek afspelen.
‘Marktplaats is onze grote vriend. Er 
zijn al te veel nieuwe dingen, het is vol-
slagen onzin om spullen uit China te 
laten komen. Plus, als je iets op Markt-
plaats koopt heeft het een soort signa-
tuur – dat zegt me meer dan een nieuw 
apparaat van Ikea.’
De ruige instrumenten illustreren een 
zacht thema: Kloek gaat over moeder-
liefde. ‘Over hoe we onze moeder zien, 
en wat moeders doen. Wat je ook van 
haar vindt, iedereen heeft een moeder: 
wij, en iedereen in het publiek.’
Het stuk is – misschien door dit onder-
werp – een stuk ‘fijnstoffelijker’ dan eer-
dere voorstellingen, ‘die normaal best 
stevig zijn’.  BOT werkte met regisseur 
Moniek Merkx, die Jonkers een ‘rots 
in de branding’ noemt. ‘Zij heeft hon-
derden voorstellingen geregisseerd, je 
proeft die ervaring. Én ze is moeder – 
iets wat wij als vier mannen natuurlijk 
niet zijn.
‘Zeker in het begin, toen we in onze 
herinneringen moesten graven – hoe 
zag je je moeder toen je vier jaar oud 
was? – kon zij dingen in een ander ka-
der zetten. Dat is soms confronterend. 
We spelen nooit autobiografisch, maar 
dit stuk komt wel echt dichtbij. Als we 
bijvoorbeeld op het podium aan een ge-
dekte tafel zitten, en naar een kinder-
programma op televisie kijken; dat ken 
ik uit mijn jeugd. We zingen een vier-
stemmig kinderliedje. Dat raakt me el-
ke keer.’

Dat betekent niet dat op de setlist alleen 
maar gevoelige ballads staan. Niet één 
enkel genre dekt de lading helemaal, 
zegt Jonkers. ‘We hebben een paar tere 
liedjes, ook over onze eigen moeders. 
Maar als puber trap je liever alles omver, 
dus er moest ook punk in. We hebben 
ook dance, en een wals.’ Alle nummers 
zijn Nederlandstalig, zegt hij. 
Het is de eerste keer dat de groep in the-
aters staat. Ze waren vooral bekend van 
optredens op festivals als Oerol, maar 
niet zo beroemd in het ‘theaterzalencir-
cuit’, aldus Jonkers. ‘Dus toen hebben 
we daar een voorstelling voor gemaakt.’ 
Dat vereist ook: afschalen. Bij elkaar be-
vat Kloek 25 à 30 instrumenten. ‘Dat is 
weinig. Normaal hebben we er 60 à 70. 
Op festivals reizen we met een zeecon-
tainer spullen –  een stuk grotesker, en je 
kan je meer permitteren. Nu zitten onze 
spullen in een vrachtwagentje. We leu-
nen nu dus minder op materieel, meer 
op de muziek en het spel.’
Als een voorstellingsreeks helemaal is 
afgelopen, belanden de instrumenten 
in de opslag of in de recycling.  ‘We be-
waren meestal de helft’, zegt Jonkers. 
‘De andere helft is dan echt op en ge-
bruiken we opnieuw voor onderdelen, 
of kan op de schroothoop.’

Muziektheater BOT, Kloek. Leidse 
Schouwburg, zaterdag 15 apr, 20.15, 
€14,50 - 22,50 

‘ Er zijn al te veel nieuwe 
dingen. Marktplaats is 
onze grote vriend’

Rechten heeft zestien startersbeurzen toegekend. 
Door in een keer meer dan vier miljoen euro te verde-
len wil de faculteit een ‘enorme boost’ aan het onder-
zoek geven. ‘Alles zit ertussen: van digitalisering tot 
vliegende taxi’s.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Stefaan Van den Bogaert van het rechtenbestuur gaf tijdens 
de faculteitsraadsvergadering een update over de verdeling 
van de stimulerings- en startersbeurzen van minister Dijk-
graaf van Onderwijs.
De startersbeurzen zijn bedoeld voor universitair docen-
ten (UD’s) die vanaf 1 januari 2022 in dienst zijn gekomen. 
Zij krijgen een bedrag van in totaal drie ton, daar gaat wel 
20 procent vanaf vanwege de kosten die de universiteit 
maakt (10 procent gaat naar centraal en 10 procent naar 
de faculteit).
Doel van de subsidies: het stimuleren van ongebonden on-
derzoek en het verlagen van de werk-, competitie- en aan-
vraagdruk. 
De stimuleringsbeurzen zijn variabel (tot maximaal drie 
ton) en volgens Dijkgraaf bedoeld voor UD’s, universitair 
hoofddocenten (UHD’s) en hoogleraren die al langer in 
dienst zijn.  
In de beurzenpot van het ministerie zit 300 miljoen euro. 
Leiden ontvangt daaruit per jaar 14,3 miljoen aan starters- 
en 14,4 miljoen aan stimuleringsbeurzen.
Van den Bogaert vertelde hoe Rechten de eerste ronde aan 
beurzen gaat verstrekken. De faculteit rekende uit per jaar 
9,7 startersbeurzen te kunnen verdelen. Eigenlijk zou dat 
aantal minder zijn, maar het bestuur houdt niet de 10 pro-
cent kosten voor de faculteit in, om zo ruimte te maken 
voor meer beurzen. 
Er kwamen echter zestien voorstellen binnen. ‘Ze borrelden 
vanuit alle hoeken van de faculteit op. De kwaliteit van de 
plannen was ook nog eens erg hoog’, aldus Van den Bogaert. 
‘Structureel is er maar geld voor tussen de acht à tien star-
tersbeurzen per jaar. We geven echter meteen meer beur-
zen om het onderzoek te stimuleren. We gaan tot het gaatje 
en hebben beurzen voor alle zestien projecten toegekend. 
Er zitten onderzoeksplannen bij over de bescherming van 
de democratie en de bescherming van het milieu. Het spec-
trum is heel breed: ‘You name it, en het zit ertussen: van di-
gitalisering tot vliegende taxi’s.’
In totaal kent Rechten dus meteen al 4,3 miljoen euro aan 
startersbeurzen toe. ‘Er is ieder jaar een ronde’, zei decaan 
Joanne van der Leun. ‘We trekken nu een deel naar voren. 
Dit geeft gelijk een enorme boost aan ons onderzoek.’ Van 
den Bogaert: ‘Het is uiteraard niet haalbaar om er elk jaar 
zestien te financieren.’
Rechten heeft ervoor gekozen om in te zetten op zogehe-
ten Team Science. Dat beleid wijkt behoorlijk af van het oor-
spronkelijke plan van de minister. ‘We hebben jonge onder-
zoekers verzocht om samen met meer ervaren collega’s on-
derzoeksplannen voor de startersbeurzen in te dienen. Die 
ervaren collega kan ook een UHD zijn. Verder is het mogelijk 
dat twee startende UD’s samen een voorstel indienen. We 
stimuleren samenwerking tussen afdelingen en instituten.’
De vrees, ook in de universiteitsraad, is dat onderzoekers 
met een beurs hun onderwijstijd afkopen, met als gevolg 
dat de werkdruk voor beursloze medewerkers toeneemt. 
‘Dit effect doet zich echter veel minder voor dan verwacht’, 
zei Van den Bogaert. ‘Er wordt door aanvragers bijvoorbeeld 
gekeken naar het aantrekken van extra promovendi om het 
onderzoek te versterken. In een van de plannen gaat het 
geld zelfs naar de hele afdeling.’
Er is ook nog een pot met stimuleringsbeurzen die moet 
worden verdeeld. ‘Voor dit jaar gaat dat om een bedrag van 
negen ton’, legde Van den Bogaert uit. ‘We hebben echter 
nog geen nadere verdelingscriteria van de minister voor 
deze beurzen ontvangen.’ 
Dijkgraaf wacht nog op de bevindingen van de door hem 
ingestelde ‘Adviescommissie starters- en stimuleringsbeur-
zen’, waar ook de Leidse hoogleraren Remco Breuker en 
Pancras Hogendoorn in zitten. Deze commissie had een 
deadline van 31 maart, maar haalde die niet. Het commis-
sie-advies verschijnt nu uiterlijk 30 juni. ‘Het ziet ernaar uit 
dat we zelf moeten bepalen waar de eerste ronde stimule-
ringsbeurzen heen gaat’, concludeerde Van den Bogaert. 
‘We gaan daar met gezwinde spoed criteria voor vastleg-
gen.’ Het rechtenbestuur wil namelijk nog voor het zomer-
reces de eerste stimuleringsbeurzen verdelen. 

Rechten ‘gaat tot 
het gaatje’ met 
maar liefst zestien 
startersbeurzen

Wel of niet 
promoveren? 
Luister naar onze 
PhD-podcast!

Alles kan een instrument zijn, vindt Mu-
ziektheater BOT. Neem de Keukenprin-
ses: een stalen constructie van alledaag-
se keukenspullen (een percolator, een 
steelpan, een bosje bestek) opgevoerd 
met een ruitenwissermotortje om je te-
rug te brengen naar je kindertijd. 
‘Hij gaat soms aan, soms uit, en maakt 
van dat vage gerinkel dat je als kind in 
de keuken kon horen als je in bed lag’, 
zegt Geert Jonkers. ‘Het ziet er belache-
lijk uit, maar gecombineerd met ande-
re geluiden, zoals het gefluit van vo-
gels, heb je een hoorspel, heb je sfeer, 
dan bén je ergens.’
BOT is een theatergroep van vier muzi-
kanten die bekendstaat om hun zelfge-
bouwde fantasie-instrumenten. Ande-
re creaties in hun nieuwe voorstelling 
Kloek (zaterdag in de Leidse Schouw-
burg): een basgitaar van een strijk-
plank, een trommel van een wasbak, 
een wasmachine. Of het nu zoemt, 
kraakt of ruist, als het in de composi-
tie past is het een instrument, aldus Jon-
kers, BOTs ‘audiomachinist’ (‘dat is ie-
mand die apparaten in elkaar klust die 
geluid maken’).
De grove, mechanische constructies 
van tweedehandsonderdelen zijn span-
nender dan gewone geluidsopnames, 
betoogt hij. ‘Ik vind dat het beter werkt. 
We willen het geluid zichtbaar maken. 
En omdat alle instrumenten mecha-
nisch zijn, en het soms wel, soms niet 
werkt krijgt het apparaat een ziel. Dat 
is veel spannender dan op een knopje 
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Je geeft rondleidingen door de 
Tweede Kamer. Waarom leek je dat 
leuk?
‘In de bovenbouw van de middelbare 
school is mijn interesse in politiek ont-
staan. Maar ik merkte dat mijn omge-
ving er niet in was geïnteresseerd, waar-
door ik er met niemand o ver kon praten. 
Toen ik in Leiden ging studeren, kwam 
ProDemos op mijn pad. Dat voorlich-
tingscentrum zet zich in om jongeren 
te informeren en betrekken bij de de-
mocratie en de rechtsstaat. Ik dacht: dit 
is het. Zo wil ik jongeren dichter bij de 
politiek brengen.’

Hoe ziet je werk eruit?
‘Eerst neem ik leerlingen – uit heel het 

Ter ere van het feit (?) dat Jezus H. Christus enige 
tijd geleden op wist te staan uit de dood reisde ik 
afgelopen weekend naar mijn ouders in Nijmegen. 
Het hele paasfestijn draaide vooral om het eten 
van een misselijkmakende hoeveelheid gekookte 
en/of chocolade eieren, maar liep na een drie uur 
durende lunch over in een rondje wandelen door 
de stad. 
Het doel was simpel: een paar calorieën 
verbranden, genieten van het verrassend lekkere 
weer én een cadeautje kopen voor het tweejarige 
kleinkind van een vriendin van mijn moeder.
Toen we doel 1 en 2 na een uurtje hadden bereikt, 
liepen we nietsvermoedend een kinderkleding-

winkel binnen om even snel en probleemloos doel 
3 binnen te slepen.
Maar wat ons toen overkwam, heeft me nog steeds 
niet losgelaten.
We kwamen namelijk binnen in een soort beige, 
yupperige havermelkelite-koortsdroom met meuk 
voor Nijmeegse koters van onder de 1 meter 10.
Ik was na een minuut of drie totaal overprikkeld, 
maar tot die tijd vlogen mijn ogen op en neer 
tussen zandkleurige knuffels, slabbetjes van Egyp-
tisch katoen met een draaddichtheid van 200 en 
Romeinse sandalen voor peuters ter waarde van  
 90 euro.
Er hingen hemdjes in aardetonen van 70 euro zodat 

een baby die over zichzelf kotst 
er toch nog uitziet als een kleine 
George Clooney. 
Zo was er in de winkel oprecht 
een dreumes die gekleed was in 
een antraciet linnen hemdje, een 
lichtgrijze (we noemen het ook 
wel ‘heather gray’) broek, mini-
sokken in gebroken wit (ofwel 
‘eggshell’) en om het af te maken 
een bruin rond zonnebrilletje. 
Het was echt vijftig tinten grijs, 
taupe en terra voor baby’s. 

Geef ‘m een paar loafers en een Nespresso-machine 
en ik beloof je dat zijn eerste woorden ‘What else?’ 
zijn.
Wat de natte droom is voor wellness-rechts bakfiets-
ouders met kinderen genaamd Mandje en Gum die 
Amsterdam-Zuid ontvlucht zijn, was voor mij een 
confrontatie met een wereld waarvan ik liever het 
bestaan niet had afgeweten.
Naast dat het pijnlijk was dat de kleuters in die 
winkel beter gekleed waren dan ik, is het toch te 
debiel voor woorden dat ouders het in hun hoofd 
halen om dit soort absurde items aan te schaffen 
voor hun telg die nauwelijks twee maanden in een 
rompertje past en waarschijnlijk één keer met een 
houten speelgoedset speelt voor het allemaal weer 
in een hoek te flikkeren. 
Je kan hier in ieder geval stellen dat het kroost met 
de letterlijke paplepel wordt ingegoten dat ze zich-
zelf een status kunnen aanmeten door middel van 
het dragen van de juiste kleding en het hebben van 
de juiste spullen. 
Consumentisme: je kan niet vroeg genoeg 
beginnen.

Maia de Quay studeert Rechten

Ik belandde in een yupperige havermelkelite-koortsdroom

‘Daarna geef ik een rondleiding door de 
Tweede Kamer. Ik neem ze bijvoorbeeld 
mee naar de plenaire zaal en de com-
missiekamers. Als ik een Kamerlid te-
genkom, vraag ik diegene om kort iets 
te vertellen over het werk. De meesten 
staan daar wel voor open en de leerlin-
gen vinden dat vaak ook interessant.
‘Naderhand vraag ik wat hen opviel. 
Vaak hoor je dat de plenaire zaal in het 
echt kleiner is dan die op tv lijkt. En wat 
ze ook onthouden is dat de Tweede Ka-
mer ideologisch is ingedeeld: de linkse 
partijen zitten links van de Kamervoor-
zitter, de rechtse partijen rechts.’

Hoe is het gesteld met hun politieke 
kennis?
‘Heel wisselend. Sommigen weten al dat 
de Raad van State op de Lange Voorhout 
zit, anderen weten niet eens wie onze 
minister-president is. Het is niet zo dat 
de vwo’ers altijd meer weten dan vm-
bo’ers. Integendeel, zou ik bijna willen 
zeggen. Dat maakt het juist zo interes-
sant. Daarom check ik aan het begin al-
tijd even met wat vragen hoe veel voor-
kennis er is.’ 

Wat wil je dat ze echt onthouden?
‘Dat ze het verschil weten tussen minis-
ters en Kamerleden. Daar is vaak wei-
nig kennis over. Ik leg het als volgt uit: 
zoals de docent jouw huiswerk nakijkt, 
zo controleren de Kamerleden het werk 
van de ministers. Dan is het meteen hel-
der. De ministers zijn ook altijd te gast 
in de Tweede Kamer. Zij krijgen koffie 
van de Kamerbode, de Tweede Kamer-
leden niet.
‘Daarnaast wil ik ze meegeven dat po-
litiek over jouw leven gaat. Alles wat 
je doet heeft met politiek te maken. 
Ik denk dat heel veel jongeren dat niet 
doorhebben.
‘Ze komen hier vaak vroeg heen en heb-
ben er geen zin in, maar ik vind het fan-
tastisch als ze met een glimlach weer 
terug de bus instappen en denken: dit 
was toch wel leuker dan die wiskunde-
les. Ik zie soms ook leerlingen die na 
de rondleiding nog willen blijven rond-
kijken. Daar gaat mijn hart sneller van 
kloppen, blijer krijg je me niet.’

land, van vmbo tot gymnasium - mee 
naar een locatie van ProDemos die vlak 
bij de Tweede Kamer zit. Daar is de Twee-
de Kamer nagebouwd en kunnen ze bij-
voorbeeld met elkaar debatteren. Ver-
volgens lopen we door de Lange Voor-
hout, waar allerlei organisaties zitten 
die iets te maken hebben met de de-
mocratie en de grondwet, zoals de Raad 
van State en de tijdelijke Eerste Kamer. 
‘Ze krijgen tablets waarmee ze virtueel 
de gebouwen kunnen verkennen. Bij 
elk gebouw krijgen ze een vraag waar-
mee ze punten kunnen verdienen. De 
winnaar krijgt een prijs naar keuze: een 
chocoladeletter, een mok of spelkaar-
ten. Door dat spelelement worden ze 
lekker fel. Dat is fantastisch om te zien.

C O L U M N  |  M A I A  D E  Q U A Y

Er hingen hemdjes van 70 euro  
in aardetonen zodat baby’s die 
over zichzelf kotsen er toch nog 
uitzien als George Clooney

‘Zo wil ik jongeren 
dichter bij de  
politiek brengen’

D O O R  S E B A S T I A A N  V A N  L O O S B R O E K

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B
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